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مائده امینی - شهروند| گیله مرد حلقه جمعیت را 
کنار زده و خود را به وزیر می رســاند. دلش از واردات برنج 
پر اســت و می خواهد علت را از دهان خود وزیر بشنود. 
چرا امسال دو برابر نیاز کشور برنج وارد کشور شده؟ چرا 
باید برنج درجه یک ایرانی روی دست کشاورزان ایرانی 
بماند و قیمت آن هر روز پایین تر از قیمت نهایی باشــد؟ 
»تی  بلا می سر، حرف دلِ همه کشاورزایه.« از آقازاده هایی 
می پرســد که می گویند پشت شــان گرم است و در هر 
حجمی که می خواهند برنج وارد کشــور می کنند. وزیر 

کشاورزی اما در برابر همه گلایه ها ساکت است. 
»علی عابد چافی« پیشانی لاهوتی، نماینده شهرشان در 
مجلس شورای اسلامی را می بوسد و فرصت می خواهد 
که گلایه هایش را تمام کند. »درد و بلایت به سر من. چرا 

قیمت برنج ما باید همش کمتر و کمتر بشود؟«
وزیر از کشاورز لنگرودی فاصله گرفته و رو به مدیرعامل 
شرکت تولید سبوس می گوید: »از این سبوس ها یه کم 
بهش بدین بخوره!« و همین جمله شروع اعتراض هایی 
می شود که حالا همه را وادار به توضیح و توجیه آن کرده 
اســت. هر کس برای رفتار حجتی دلیلی ارایه می دهد؛ 
از وزارت جهاد کشــاورزی گیــلان گرفته تا مدیرعامل 
شــرکتی که حجتی برای بازدید از آن به لنگرود ســفر 

کرده بود. 
علی عابد چافی اما به گفته فدایی، مدیرعامل کارخانه، 
ممنوع المصاحبه شــده است تا جایی که پیگیری های 
»شــهروند« هم برای تماس با این کشــاورز لنگرودی 
بی نتیجه ماند. این کشاورز در گفت وگو با مهدی لطفی، 
خبرنگار گیلانــی و در یک ویدیوی یک دقیقه ای گفته 
اســت: توصیه وزیر برای خوردن ســبوس به من برای 
کاهش التهاب بوده و اســتنباط من این است که ایشان 

قصد اهانت به بنده را نداشته است. 
جمیل علیزاده شایق، دبیر انجمن تولید کنندگان برنج 
در این باره به »شــهروند« می گوید: من نه به عنوان دبیر 
انجمن برنج، بلکه به عنوان کســی که سال هاست آقای 
حجتی را می شناسد و با او مراوده دارد به شما می گویم که 
این صدا، صدای آقای حجتی نیست. اگر فیلم را چندبار 
جلو عقب کنید، متوجه صحت ادعای من خواهید شد؛ 

آدم باید انصاف داشته باشد. 
این در حالی است که محمدصادق حسنی جوریابی، 
نماینده مردم رشــت در مجلس شورای به »شهروند« 
می گوید: من خودم آن جا حضور نداشــته ام و نمی توانم 
درباره رفتار وزیر کشــاورزی با کشاورز قضاوت کنم اما 
حرفی که به کشاورز زده شــده، اگر از دهان وزیر خارج 
شده باشد، بسیار ناراحت کننده است. سبوس را در گیلان 
به دام ها و طیور می دهند. پارسال توانستم به عنوان اولین 
نماینده گیلانی در کمیسیون کشاورزی جلوی واردات 

بی رویه برنج را بگیرم اما امسال مرا دور زدند!
شــایگان ادیبی، مدیر زراعت جهاد کشاورزی گیلان 
هم در مقام دفاع از وزیر کشاورزی به »شهروند« می گوید: 
چنین ادبیاتی از شخصیت مهندس حجتی بعید است و 
ابدا ایشان قصد توهین به کشاورز لنگرودی را نداشته اند. 
رسانه ها دچار سوءبرداشت و سیاسی کاری شده اند. من 
سال ها با آقای حجتی کار کرده و از ایشان شناخت داشته 

و به گفته خود ایمان دارم. 
آفت سوداگری به جان تولید 

دلال بــازی آفت تولید در کشــور ماســت. علی 
خان محمــدی، مدیرعامل مجمع ملــی خبرگان 

کشاورزی کشور با اشاره به این که رفتار با این کشاورز 
توجیه پذیر نیست، گفت: نه تنها برنج بلکه کل تولید 
کشور ما گرفتار ســوداگری و دلال بازی شده است. 
مجاری قاچاق در کشــور ما بســته  شدنی نیستند و 
هیچ کس در این کشــور نمی تواند جلــوی واردات 
بی رویه را بگیرد. او ادامه می دهد: ما نه الگوی کشــت 
داریم نه برنامه محور حرکت می کنیم. وقتی برنج های 
ما هنوز در خرمن بودند، در انبارهای گیلان تا ســقف 
برنج پاکستانی و هندی چیده بودند.  بازرگانان ما فقط 
به فکر منافع خود هستند و به راحتی تولید کننده را زیر 
پای خود له می کنند؛ بازرگانانی که همواره وابسته به 
دولت و مقامات و دست اندرکاران بوده اند و برای منافع 
خود دســت به هر کاری می زنند، در چنین شرایطی 
حتی وزیر هم نمی تواند کاری از پیش ببرد.  او معتقد 
است که کشاورزی و کشاورز ما توان ایستادگی در برابر 
این نظام اشتباه را ندارد؛ چرا که پشت آنها تشکل قوی 
وجود ندارد؛ درواقع زنجیره ای به نام زنجیره تولید در 
کشــور ما وجود ندارد.  خان محمدی ادامه می دهد: 
کشــاورزی در ایران نفس های آخر خود را می کشد. 
خود آقای وزیر بهتر از هر کسی می داند که کشاورزی 
در کشور ما مدت هاست صرفه اقتصادی ندارد. یارانه 
کافی به بخش تولید داده نمی شــود و قیمت نهاده ها 

بالاست. 
رسانه ها درگیر سیاسی کاری شده اند 

برخی خبرگزاری ها یک بازی سیاسی را کلید زده اند. 
فدایی، مدیــر کارخانه صنایع غذایی گیلتاز با اعلام این 
موضوع به »شهروند« می گوید: من در آن مراسم حضور 
داشتم. مقام اول کشاورزی کشور به کارخانه ما آمده و با 
صبر و حوصله از محصول ما دیدن کرده و به دغدغه های 
کشــاورزان گوش داده اســت. خود این کشاورز از وزیر 

بابت گوش کردن به دغدغه هایش ممنون است و این را 
به خبرنگار گیلانی هم گفته است اما عده ای اصرار دارند 
که سیاسی کاری کنند. او از ممنوع المصاحبه شدن این 
کشاورز به »شهروند« خبر می دهد: از هر چه نگران باشم 
خیالم راحت است که عابد چافی دروغگو نیست و تحت 

هیچ فشاری قرار نگرفته است. 
وزیر با کشاورز مزاح کرده است 

لاهوتــی هم می توانــد یکی از منابع مناســب برای 
روایت ماجرا باشــد. این عضو کمیسیون برنامه، بودجه 
و محاســبات مجلس به خانه ملت گفته اســت: رئیس 
کارخانه در حین بازدید توضیحاتی را داد که این سبوس 
تولیدی می تواند در اخلاق و رفتار انسان موثر باشد، وزیر 
در صحبت خود با این کشاورز تنها یک مزاح کرد. مهرداد 
لاهوتی اظهار داشــت: با توجه به این که از آقای حجتی 
در موارد دیگر انتقاد دارم اما در انتشار این فیلم یک ظلم 
در حق وی صورت گرفت. عضو کمیسیون برنامه، بودجه 
و محاسبات مجلس شورای اسلامی، با بیان این که وزیر 
جهاد کشاورزی هیچ گونه توهینی به این کشاورز نکرد، 
گفت: کارخانه ای که وزیر جهاد کشاورزی در حال بازدید 
از آن بود برای نخســتین بار یک سبوسی را تولید کرده 
بود که هیچ کدام از کارخانجات کشــور توان تولید آن را 
ندارند و ویتامیــن B12 بدن را تأمین می کند. نماینده 
مردم لنگرود در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: رئیس 
کارخانه در حین بازدید توضیحاتی را داد که این سبوس 
تولیدی می تواند در اخلاق و رفتار انسان موثر باشد، وزیر 

در صحبت خود با این کشاورز تنها یک مزاح کرد.
امسال حسنی را دور زدند!

او نماینده پر سروصدای رشت در کمیسیون کشاورزی 
است. حسنی جوربایی به »شهروند« می گوید: پارسال 
تمام قد جلوی دولت برای کنترل واردات برنج ایستادم 

اما امسال مرا دور زدند. می گویند کار غیرقانونی نکردیم؛ 
چرا که در همان تاریخ قانونی یک فروردین تا پایان تیر ماه 
ثبت سفارش را انجام داده ایم اما نمی گویند که دو برابر نیاز 
کشــور و بیش از همیشه در این مدت برنج وارد کرده اند.  
نماینده مردم رشت در مجلس شــورای اسلامی ادامه 
می دهد: حتی من نماینده مجلس نمی توانم وارد کننده 
باشم. این واردکننده ها چه کسانی هستند که به راحتی 
و با همه این حواشــی برنج مازاد به کشــور می آورند؟  او 
می گوید در  ســال  جاری  هزار  میلیارد دلار ارز از کشور 
خــارج کرده اند تا برنج خارجی مازاد به ایران بیاورند. اگر 
10 درصد این هزینه را بین کشاورزان توزیع می کردند، 
من قســم می خورم که خودکفا می شدیم.  او که لحن 
گفتار حجتــی را تحقیرآمیز می دانــد، ادامه می دهد: 
40 درصد برنج کشور را استان گیلان تولید می کند و این 

رفتار با کشاورزان گیلانی زیبنده نیست.
 روابط عمومی جهاد کشاورزی: 

قضاوت نکنید 
اما روابط عمومی ســازمان جهاد کشــاورزی گیلان 
هم بیکار ننشســت و در جوابیــه ای جزییات اتفاق روز 
پنجشــنبه را برای مردم توضیح داد: »با تقدیم سلام و 
ادای احترام به استحضار می رساند پیرو بازدید وزیر جهاد 
کشاورزی از واحد شالیکوبی مدرن گیلتاز در شهرستان 
لنگرود )پنجشــنبه 2۳ آذرماه( که با همراهی استاندار 
گیلان، دو تن از نمایندگان مردم در خانه ملت و جمعی 
از مسئولان صورت پذیرفت، در آغاز مالک واحد مربوطه 
اقدام به معرفی فرآورده ثانویه سبوس نموده و فواید آن 
را برشــمرد. وی در اظهارات خود سبوس برنج را سرشار 
از ویتامین B دانست که به ویتامین اخلاق معروف است 
که بررسی منابع علمی نیز موکد این ادعا می باشد.« در 
ادامه این بیانیه آمده است: »در پی صحبت های شالیکار 
لنگرودی با وزیر محترم و بیان مشــکلات شالیکاران در 
اوج ناراحتی و عصبانیت، وزیر محترم با مزاح و تکان دادن 
شانه های شالیکار و بســیار صمیمانه مصرف سبوس 
آرامش بخش و تقویت کننده اعصاب را به ایشان پیشنهاد 
نمودند.« »متاسفانه، در این میان عده ای با منقطع نمودن 
فیلم کامل، بخش پایانی آن را در فضای مجازی انعکاس 
داده و نسبت هایی ناروا به وزیر جهاد کشاورزی می دهند 
تا از این طریق چهره بااخلاق ترین وزیر دولت تدبیر و امید 
را خدشه دار نمایند.«  »با استناد به مدارک موجود و فیلم 
کامل بازدید از واحد شــالیکوبی گیلتاز، سازمان جهاد 
کشاورزی گیلان ضمن دعوت از همگان به حفظ آرامش، 
اتهامات اخیر وارده به مقام عالی وزارت را منطبق با اخلاق 
اسلامی ندانسته و از گیلانیان عزیز تقاضا دارد با مشاهده 

فیلم کامل به قضاوت بپردازند.« 
حجتی هم ســاکت ننشسته است. وزیر کشاورزی 
تنها چند ساعت بعد از انتشار کلیپ در بیانیه ای کوتاه 
نوشته است: »خدا نیامرزد حجتی را اگر خدای نکرده 
شــائبه توهین به بندگان خدا را در سر خود بپروراند؛ 
چه رسد به کشاورز دلسوخته و زحمتکشی که تلاش 
می کند افت قیمت حاصل تلاش سالانه محصولش 
)برنج( را به گوش مســئولان برساند.« گفتنی است 
واردات بی رویه  ســال 96 تا جایی پیــش رفت که با 
وجود کسری 600 هزار تنی برنج، از نیمه اول امسال تا 
امروز بیش از یک ونیم  میلیون تن برنج وارد کشور شد 
و درنهایت ابتدای آذرماه امسال، حجتی دستور توقف 

واردات را صادر کرد.

 تصویب قوانین جدید
برای واردات خودرو 

بازار اخبارهای واردات خودرو این روزها حسابی 
داغ است. از نوبخت گرفته تا معاون وزیر صنعت و 
فعالان اقتصادی هریک به نوعی از تصویب قوانین 
جدید تجارت خودرو خبر می دهند. محمدباقر 
نوبخت رئیس سازمان برنامه و بودجه با اشاره به 
این که افزایش تعرفــه وارداتی برخی کالاها جزو 
مطالبات مقامات عالیه نظام از دولت است، گفت: 
به  زودی لایحــه افزایش تعرفــه واردات خودرو 
و دیگر کالاها به مجلس ارســال خواهد شد. به  
گفته او، درحالی به نوعی خود را مخالف حمایت 
از خودروســازان به قیمت گرانی خودرو نشــان 
می دهد که معاون وزیر صنعــت می گوید: درد 
مردم کوچه و بازار امروز خودروی خارجی نیست. 
مجتبی خســروتاج اظهار داشت: براساس اعلام 
سازمان توسعه تجارت ثبت سفارش های قبلی 
واردات خودرو تا 6ماه دیگر یعنی تا پایان دی ماه 
اعتبار دارند، اما به  صورت کلی با توجه به اطلاعاتی 
که دارم، ظرف ســه روز آینــده ممنوعیت ثبت 
سفارش واردات خودرو تعیین تکلیف خواهد شد.

پیشنهاد ویژه

ویترین ایران

بانك ها سختگیري نکنند 
شــهروند| اســحاق جهانگیري معاون اول 
رئیس جمهوری گفت: در  سال 95 دستاوردهاي 
خوبي در زمینه رونق بخش تولید حاصل شــد 
و باید تلاش کنیم که کارنامه  ســال 95 در  سال 
96 نیز تکرار شــود.معاون اول رئیس جمهوری 
با بیان این کــه بانک ها در پرداخت تســهیلات 
به واحدهاي تولیدي ســختگیري نکنند، ادامه 
داد: البته همان طور که بارها اعلام شــد، اغماض 
و چشم پوشــي درخصوص این گونه واحدهاي 
تولیدي به معناي ســلب اختیــار بانک ها نبود؛ 
چراکه از بانک هاي عامل خواستیم درصورتي که 
یک واحد تولیدي را مستحق دریافت تسهیلات 
نمي دانند و بررسي هاي کارشناسي بانکي حکایت 
از عدم توانایي یک واحد تولیدي براي احیا دارد، 
 مي توانند از پرداخت تسهیلات به آن خودداري 
کنند اما درعین حال از بانک ها خواسته شد که 
پاسخي صریح و شفاف به کارگروه هاي تسهیل و 
رفع موانع تولید اعلام کنند و دلایل عدم پرداخت 

تسهیلات را بازگو نمایند. 

 تخصیص 14 هزار  میلیارد
بودجه عمرانی در ۷ماه 

درحالی  که براســاس قانون بودجه در ۷ماهه 
نخست  سال باید 42 هزار  میلیارد تومان بودجه 
عمرانــی تخصیص پیدا می کرد، تنهــا 14 هزار 
میلیارد تومان اعتبار عمرانی محقق شده است. 
میزان تحقق اعتبارات عمرانی تا مهرماه درحالی 
14 هزار میلیارد تومان است که این رقم نسبت به 
مدت مشابه  سال قبل با رشد 12درصدی همراه 

بوده است.

 خسارت بیمه در زلزله کرمانشاه
1۷۰ میلیارد تومان

عبدالناصر همتی رئیــس  کل بیمه مرکزی 
گفت: خسارت های مورد تعهد صنعت بیمه در 
حادثه زلزله کرمانشــاه، تاکنون 1۷00 میلیارد 
ریال برآورد می شــود. او همچنین از پرداخت 
نزدیک 400 میلیارد ریال خســارت تا به امروز 
خبر داد و خواســتار تســریع بیشــتر در امر 
کارشناســی، رســیدگی و پرداخت باقیمانده 
خســارت ها شــد .به گفتــه وی، بخش عمده 
خسارت ها مربوط به بیمه مرهونات بانک هاست.

افزایش سرعت قطار تهران- مشهد 
مهر| عبــاس آخوندی وزیر راه وشهرســازی 
گفت: با برقی شدن راه آهن تهران- مشهد، سرعت 
آن به 200کیلومتر افزایش می یابد. او در مراسم 
امضای قرارداد ســاخت مشترک 6هزار دستگاه 
واگن باری میان ایران و روسیه گفت: خوشبختانه 
بخش اول اجرای قرارداد خط آهن برقی تهران- 
مشــهد که پرداخت ۷.5 درصد ســهم ایران از 
پروژه بود، انجام شــد و توانستیم روز پنجشنبه 
هفته گذشــته LC این پروژه را در بانک صنعت، 
معدن و تجارت به نفع طرف چینی افتتاح کنیم 
و این قرارداد فعال شد. به گفته آخوندی، سالانه 
۳5 میلیون مسافر از طریق این خط آهن )قطار 

برقی( به مشهد عزیمت خواهند کرد.

 تعلیق مجوز شرکت حمل ونقلی
حامل دانش آموزان هرمزگانی 

ایلنــا| داوود کشــاورزیان معــاون وزیــر 
راه وشهرســازی با بیان این که از افزایش قیمت 
بنزین ســهمی نداریــم، گفت: مجوز شــرکت 
حمل ونقلــی اتوبــوس واژگون شــده، حامل 

دانش آموزان هرمزگانی یک ماه تعلیق شد.

عدد روز 

 یك تریلیون و 4۰۳هزار میلیارد
رقم نقدینگی اعلام شد 

شهروند| بانک مرکزی با انتشار رقم آمارهای 
گزیده اقتصادی اعلام کرد: رقم نقدینگی در پایان 
مهرماه 140۳0.5 هزار  میلیارد ریال است که نسبت 
به ماه مشابه  سال قبل 2۳.۳ درصد افزایش داشته 
است. همچنین ضرب آهنگ تغییر سرمایه گذاری 
کوتاه مدت بــه بلندمدت بانک هــا در مهرماه نیز 
همانند ماه شهریور ادامه پیدا کرده است. به گونه ای 
که سرمایه گذاری کوتاه مدت در مهرماه  سال جاری 
نسبت به اسفندماه 1۳95، 12 درصد کاهش یافته 
و ســرمایه گذاری بلندمدت در همین بازه زمانی، 

بیش از 42 درصد رشد داشته است.

 ۵ دهك درآمدی
سال آینده یارانه دریافت خواهند کرد 
فارس| ابوالحســن فیروزآبادی قائم مقام وزیر 
کار از امکان حذف یارانه اقشار ثروتمند در صورت 
استفاده از بانک اطلاعات مالیاتی و بانک های دیگر 
خبر داد و گفت: در آن صورت یارانه اقشار و افرادی 
که در فقر مطلق به سر می برند تا ۷00 هزار تومان 
افزایش می یابد. او  اظهار داشت: برخی بانک های 
اطلاعاتــی که هم اکنون در دســترس اســت و 
می توان با استفاده از ســایر بانک های اطلاعاتی 
دسترسی بیشتری برای شناســایی درآمد افراد 

ایجاد کرد. 
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به بهانه گران شدن کاغذ و تصمیم برخی روزنامه ها و نشریات بر توقف انتشار یا کاهش تعداد صفحات

فرصت »اقتصاد اطلاعات« برای صنعت مطبوعات
حامد اکبری- پژوهشــگر اقتصاد | سال ها 
پیش، الوین تافلر در کتاب »موج ســوم« در مطالعه 
توسعه تکنولوژی ها، آینده ای شاید غم انگیز را برای 
صنعت نشر، مطبوعات، حوزه کتاب و حتی تلویزیون 
پیش بینی کرده بود. امروز که در دوران مورد اشاره او 
قرار داریم، در مطالعه ایده های تافلر، تفسیر دوگانه ای 
در دست است. از یک سو می توان حکمرانی بلامنازع 
شبکه های اجتماعی و پیام رسان های الکترونیکی 
مثل فیس بوک، تلگرام، اینســتاگرام، یوتیوب و در 
کشور ما آپارات را به عنوان مصداق پیش بینی های او 
و تأثیر آنها را در به چالش  کشیدن جدی صنعت نشر، 
مطبوعات و حوزه کتاب، صنعت خبر و اطلاع رسانی، 
خبرگزاری ها و تلویزیون ها در نظر گرفت. از ســوی 
دیگر، باید توجه داشــت که تأثیر مثبت پیشرفت 
و توسعه و نفوذ همین شــبکه ها و تکنولوژی ها که 
باعث شتاب سرســام آوری در حجم تولید محتوا، 
اخبار، رویدادها و پژوهش ها شده و عملا وجه حضور 
نشریات، کتاب ها و صنایع مبتنی بر محتوا را تقویت 
کرده و آنها را از مدار فعالیت خارج نکرده است.  نگارنده 
در این یادداشــت قصد پیش بینی آینده مسیر این 
تحولات را ندارد و هدف یادداشت را طرح مسأله ای 
پیرامون ظرفیت صنایع نشــر، کتاب، مطبوعات و 
اطلاع رسانی در استفاده از فضای به وجود آمده قرار 
داده اســت.  بارها و بارها از فعالان حوزه نشر، کتاب، 
مطبوعات، خبر و محتوای تصویری پیرامون موضوع 
تأثیر رشــد تکنولوژی های نوظهور، پیام رســان ها 
و شــبکه های اجتماعــی بر اقتصاد صنعت نشــر، 
مطبوعات، محتوا و از فشارهای جدی واردشده به این 
حوزه ها مطالبی را شنیده ایم و به نظر می رسد گریزی 
هم از مواجهه با این سونامی ارتباطی و فناورانه متصور 
نیست.  تحولات فناورانه اخیر، لزوم مکث و بازخوانی 
بنیادیــن در تحلیل الگوی حضور و ادامه فعالیت در 
اکوسیستم صنایع مذکور را برای فعالان این حوزه ها 
ضروری می کنــد. روزگاری طولانی، اصل محتوا و 
تولیدکنندگان آن، قربانــی غیرقابل اندازه گیری و 
غیرملموس بودن کالا و خدمت ارایه شده خود بودند 
و همواره اقتصاد آن را در وجه فیزیکی آن یعنی خود 
کتاب، مجله و انتشار روزنامه و عواید ناشی از فروش 
آن و در مواردی اســتفاده از ظرفیت های تبلیغاتی 
به عنوان یک محصول و خدمت جانبی جست وجو 
می کردنــد.  امــا امروزه که ظهــور تکنولوژی های 
ارتباطی و اطلاعاتی، حوزه فیزیکی صنعت نشــر و 
مطبوعات را تضعیف کرده است، می توان بار دیگر، 
خوانشــی دوگانه از آن را به دســت داد. اولا می توان 
تفسیر توســعه این تکنولوژی ها را به عنوان آخرین 
ضربات جبران ناپذیر به حوزه های تولید محتوا، اخبار، 
کتاب و محتوای تصویری و غیره پنداشــت که زوال 

آنها را در پی داشــته باشد و خوانش دیگر، بازگشتی 
قدرتمندانه به اصل موضوع و ماده اصلی حوزه نشــر 
و مطبوعات که همانا خود محتوا و اطلاعات اســت. 
همه مــا بارها، جملاتی از جنس این که قرن حاضر، 
قرن اطلاعات است، اطلاعات قدرت است، اطلاعات 
ارزش اســت و اطلاعات به مثابه دارایی را شنیده ایم. 
این جملات در یک تفسیر حداقلی نادرست، معمولا 
به ارزش های بازار، علی الخصوص تبلیغات و بازاریابی 
فرو کاسته شــده، ولی ماجرا عمیق تر از اینهاست! 
صنعت نشر، مطبوعات و کتاب در یک پیچ تاریخی 
درحال بازگشــت به اصل وجودی خود اســت که 
آمادگی نقش آفرینان این حوزه ها، برای اســتفاده و 
بهره برداری از آن بسیار حیاتی به نظر می رسد.  افول 
ابزارهای فیزیکی انتشــار محتوا که نتیجه حضور و 
نفوذ تکنولوژی های مبتنی بر فضای مجازی است، 
فرصــت مغتنمی برای پرداختن بــه اصل محتوا و 
خود شخص مصرف کننده محتوا را فراهم کرده که 
می توان آن را »اقتصاد اطلاعات حوزه تولید محتوا، 

نشر و مطبوعات« نامید.
نقش آفرینان فعلی حوزه نشر، مطبوعات و محتوای 
تصویری از پرظرفیت ترین  نهادهایی هســتند که 
می توانند از پیشــرفت تکنولوژی، پیام رســان ها و 
شبکه های اجتماعی که به نوعی تهدید مهمی برای 
بقای آنها به حســاب می آمده، بــه نفع خود و مردم 

استفاده کنند.
در واقع تکنولوژی ها، صنعت کاغذ را تهدید 
می کنند و نه حوزه محتوا، نشر و مطبوعات را!

عمده مطلــب این اســت که ذینفعــان اصلی 
اکوسیستم تولید و مصرف محتوا با حذف واسطه های 
سنتی، دست در دست هم قرار خواهند داد و عملا به 
هم وصل می شوند، حتی می توان با ظهور تغییرات 
فناورانه نوین، حذف هزینه های ســربار انتشــار، 
توزیع و ارســال محتــوای کاغذمحــور و ابزارهای 
ســنتی را برگ برنده ای برای ذینفعــان این حوزه 
برشــمرد.  بدیهی اســت که ارزشمندشدن هرچه 
بیشــتر اطلاعات و داده کاوی مبتنی بر آن داده ها و 
اطلاعات، ظرفیت های هیجان انگیز اقتصادی را برای 
فعالان حوزه های مختلف اقتصادی کســب وکارها 
اعم از حوزه تولید محتوا فراهم می کند. لازم به ذکر 
اســت داده کاوی، کشــف الگوی پنهان از داده های 
موجود را می گویند. یعنی کسب وکارهای مختلف 
با تحلیل داده های مرتبط با فعالیت های مخاطبان 
خود، الگوهای دیگری از مصرف مشتریان را کشف 

می کننــد و درصورت امکان بــرای آن برنامه ریزی 
می کنند که یا خودشــان به عنــوان یک ظرفیت 
اقتصــادی در آن فعالیت کنند یــا آن اطلاعات را به 
مثابه دارایی به فروش برســانند تا دیگران از آن بهره 
اقتصادی ببرند. نکته قابل تأمل این اســت که حوزه 
نشر و مطبوعات همپوشانی ذاتی قابل تأملی با موضوع 
داده کاوی دارد، زیرا صنعت نشر، مطبوعات و کتاب 
اساسا مبتنی بر »محتوا« و »موضوع محور« است و 
فعالیت های این حوزه مستقل از محصول فیزیکی 
اعم از کتاب، تصاویر و نشــریات، با موضوعات مورد 
علاقه و ذهنی مصرف کنندگان آن ارتباط مستقیم 
دارد.  به نظر می رســد انسان ها سهم قابل توجهی از 
الگوی مصرفی خود را براساس علاقه مندی های خود 
تعریف می کنند. صنعت نشر، مطبوعات و محصولات 
محتوای قابلیت بسیار مهمی در داده برداری و تجمیع 
اطلاعات و داده کاوی های مرتبط با علاقه مندی های 

افراد جامعه با هدف کشف الگوهای مختلف مصرف 
آنها را دارند. صنعت نشر و تولید محتوا می تواند با یک 
بازخوانی و بازطراحی در الگوی حضور و نقش آفرینی 
در فضای تولید محتوا در کشور و حتی دنیا، به سادگی 
به یکی از مهمترین گلوگاه هــای اقتصاد اطلاعات 
تبدیل شود. البته تحلیل اقتصاد اطلاعات محتوا بحث 
مستقل و مفصلی می طلبد که از وظایف این یادداشت 
نیست.  نتیجه مهمی که می توان از بحث طرح شده 
حاصل کرد، توجه دادن فعالان حوزه های تولید محتوا 
برای پیشتازی در حوزه اقتصاد اطلاعات، محتوای 
فرهنگی جامعه است که در صورت عدم حضور موثر 
در آن، این ظرفیت مهم توســط صنایع دیگری که 
آنها هم می توانند با تدوین سناریوهای داده برداری 
و داده کاوی، الگوی مصرفی شــهروندان را به مثابه 
ثروت نوظهور دنیای مدرن کشف و این بازار نوظهور و 
پرظرفیت را فتح کنند و عملا نقش آفرینان حوزه های 
تولید محتوا همان طور که برای عرضه تولیدات خود 
به صنایع انتشار محتوا مثل کاغذ و ابزارهای انتقال 
تصویر سنتی وابسته شدند، بار دیگر مصرف کننده و 

مشتری آنها بشوند.

یادداشت

مدیرعامل بانک رفاه گفت: رونق اقتصادی، توســعه 
اشــتغال و رفع فقر، ســه اولویت اصلی دولت دوازدهم 
است که ارتباط بســیار بالایی با وظایف وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی دارد. از این رو نقش و اهمیت بانک 
رفاه به عنوان یکی از زیرمجموعه های ســازمان تأمین 
اجتماعی بســیار پررنگ و مهم اســت. دکتر سهمانی 
درهمایش سراســری اعتباری بانک رفاه بــا بیان این 
مطلب اظهار داشت: اولویت ها و تمرکز دولت بر اهداف 
و برنامه هایی است که ابزار اصلی تحقق آنها، نظام بانکی 
به شــمار می رود. مدیرعامل بانک رفاه در ادامه افزود: 
علاوه بــر اولویت های اقتصادی دولت، سیاســت های 
اعتبــاری و پولی بانک مرکزی ج.ا.ا هــم وجود دارد که 
نظام بانکــی و از جمله بانک رفاه موظــف به حمایت و 
همسویی با آن هستند. دکتر سهمانی مشارکت جدی و 
اثر بخش بانک رفاه در طرح پرداخت ضربتی تسهیلات 
قرض الحســنه ازدواج را نقطه عطفی در عملکرد بانک 
دانســت و گفت: یکی از بهترین عملکردها در بین نظام 
بانکی متعلق به بانــک رفاه بود که جــا دارد از تمامی 
حوزه های ذی ربط به ویژه حوزه اعتباری بانک رفاه که 

در این زمینه منشأ اثر بودند، قدردانی کنیم.

مدیر عامل بانک رفاه تشریح کرد: 
تلاش بانک رفاه کمک به دولت برای 

اجرای برنامه های اقتصادی است

ویژه

به گزارش مرکــز ارتباطات و روابــط عمومی بانک 
شــهر، در پی هماهنگی صورت گرفته بــا محمدرضا 
پورابراهیمی رئیس کمیســیون اقتصــادی و نماینده 
مردم شــهر کرمان در مجلس شــورای اسلامی، عصر 
امروز تفاهم نامــه ای با حضور مدیرعامل بانک شــهر 
و احد چگینی عضور شــورای اسلامی شــهر قزوین، 
به منظور ساخت 200 دســتگاه کانکس برای اسکان 
موقت زلزله زدگان کرمان امضا شــد.   دکتر حســین 
محمــد پورزرنــدی پس از حضــور در منطقــه که با 
هماهنگی اســتانداری های کرمان و کرمانشاه صورت 
گرفــت،در مراســم امضای ایــن تفاهم نامــه گفت: 
خوشبختانه بانک شهر در کنار سرمایه گذاری در پروژه 
های عمرانی در کارهای خیرخواهانه و کمک رســانی 
به مناطق زلزله زده نیز پیشــگام است و تاکنون کمک 
های خوبی برای مردم آســیب دیده ارسال کرده است. 
 همچنین مدیرعامل بانک شــهر در ادامه با اشــاره به 
اقدامات انجام شــده در خصوص کمک به مردم زلزله 
زده کرمانشــاه نیز گفت: در بررسی های صورت گرفته 
دراین استان، مشــخص شــد حدود 85 مدرسه و دو 
بیمارستان در استان کرمانشــاه تخریب شده که قرار 
شــد به عنوان نماینده بانک های خصوصی و با کمک 
بانک های دولتی نســبت به ســاخت 65 مدرسه و 50 

درمانگاه اقدام شود.

امضای تفاهمنامه ساخت 200 
 دستگاه کانکس برای مناطق

زلزله زده کرمان از سوی بانک شهر

ویژه


